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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

hield op 25 februari 2021 een gedachtewisseling met Hilde Crevits, viceminister-

president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Economie, Innovatie, 

Werk, Sociale Economie en Landbouw, over de aanpak van de coronacrisis in de 

beleidsdomeinen Economie, Wetenschap en Innovatie en Werk en Sociale Econo-

mie. 

 

De door de minister getoonde prestentatie is terug te vinden op de dossierpagina 

van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

 

De commissie hield al verschillende gedachtewisselingen over de aanpak van de 

coronacrisis. De vorige dateerde van 7 januari 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 

621/1). 

 

(Deze vergadering werd als videoconferentie georganiseerd.) 

 

I. Inleidende uiteenzetting 

1. Beleidsdomein Economie, Wetenschap en Innovatie 

Minister Hilde Crevits overloopt eerst de stand van zaken van de beperkende maat-

regelen en het plan voor de afbouw ervan. Daarna gaat ze in op de sociaal-econo-

mische impact, de vooruitzichten op dat vlak en de roadmap naar economisch 

herstel. 

 

De minister antwoordt daarbij ook op vragen die op voorhand schriftelijk werden 

bezorgd. 

1.1. Afbouw beperkende maatregelen 

Het Overlegcomité van 5 februari 2021 heeft bevestigd dat de geleidelijke afbouw 

van de huidige beperkingen wordt afgestemd op de epidemiologische evolutie en 

op de vooruitgang van de vaccinatiecampagne. Het gaat dan over de afbouw van 

de beperking van de sociale contacten, maar ook over een verdere ontsluiting van 

de economische en andere activiteiten. 

 

Het Overlegcomité heeft aan het COVID-19-commissariaat en de GEMS gevraagd 

om een methode van aanpak uit te werken tegen het Overlegcomité van 26 febru-

ari 2021. Op dat Overlegcomité zal worden bekeken wat de volgende stappen zijn 

in de exitstrategie. De minister zal geen voorafname doen op de beslissingen die 

daar worden genomen. Ze verwijst wel naar de actuele vragen die hierover werden 

gesteld in de plenaire vergadering van 24 februari 2021 (Actuele vragen Vl.Parl. 

2020-21, nr. 348, 361, 364 en 370). De verzuchtingen van de verschillende groe-

pen en sectoren zijn de minister welbekend. 

 

De uitrol van de vaccinatiestrategie is natuurlijk een cruciaal element in de exitstra-

tegie. De minister noteerde een eerste vraag van Kurt Vanryckeghem over de mo-

gelijkheid om te vaccineren in bedrijven. Ze heeft daar principieel geen bezwaar 

tegen, maar het is belangrijk één vaccinatiestrategie te volgen. Er is beslist de 

vaccinaties te laten verlopen via de vaccinatiecentra opgezet door de lokale bestu-

ren, in samenwerking met de eerstelijnszones. De volgorde van de vaccinaties is 

daarbij bepaald. Het zou niet logisch zijn nu nog een selectie te gaan maken van 

de bedrijven die voorrang krijgen. Het is nu zaak in te zetten op het zo snel mo-

gelijk verkrijgen van vaccins. 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=12048
http://www.vlaamsparlement.be/
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1.2. Sociaal-economische impact 

De werkelijke impact van de pandemie op de economie, en dan vooral van de 

maatregelen om de verspreiding van het virus in te perken, worden steeds duide-

lijker. Maar tegelijk is er al herstel waar te nemen. Het ondernemersvertrouwen en 

het vertrouwen bij consumenten viel zeer sterk terug in de maanden maart en april 

2020. De tweede lockdown lijkt voorlopig maar een beperkte bijkomende negatieve 

impact te hebben op de conjunctuur. Vooral het consumentenvertrouwen heeft zich 

op het einde van 2020 hersteld en blijft ook in januari en februari 2021 op niveau. 

Het ondernemersvertrouwen volgt deze trend met een kleine vertraging. 

 

Zoals al in een vorige gedachtewisseling aangehaald, is de impact op het bbp in 

2020 minder verwoestend dan eerst gevreesd. De Nationale Bank raamt nog 

steeds een krimp van 6,2 procent voor 2020, maar dit was tot voor kort nog 6,7 

procent. De vooruitzichten inzake economische groei voor 2021 werden ook licht 

positief bijgesteld naar 4,1 procent, komende van 3,5 procent.  

 

Op de arbeidsmarkt zal de impact van de crisis zich met enige vertraging voltrek-

ken, dit mede door de getroffen steunmaatregelen. Daar waar het banenverlies in 

2020 nog tot 6600 jobs beperkt kon blijven, is de verwachting nu dat er in 2021 

ongeveer 29.900 banen zullen verloren gaan. Deze nieuwe ramingen van het Plan-

bureau zijn minder ongunstig dan eerdere ramingen, die opliepen tot een verlies 

van 56.000 banen. De werkelijke impact zal uit de praktijk moeten blijken.  

 

De impact van de coronacrisis op een deel van de economie is inmiddels gemilderd, 

maar zeker niet achter de rug. Dat blijkt ook uit de cijfers van de laatste ERMG-

bevraging. Het algemene omzetverlies is afgenomen tot 10 procent, maar blijft 

vooral hoog in de horeca (min 69 procent) en de eventsector (min 76 procent). 

Terwijl er over alle sectoren heen eerder een status quo in het personeelsbestand 

wordt verwacht voor 2021, zou de personeelsbezetting fors dalen in de horeca (min 

6 procent) en de eventsector (min 14 procent). 

 

De bedrijven kampen duidelijk met een liquiditeitsnood: een op drie heeft in het 

voorjaar van 2021 bijkomend krediet of kapitaal nodig. In de non-foodhandel (46 

procent), eventsector (68 procent) en horeca (82 procent) ligt dit cijfer duidelijk 

hoger. 

 

Een toename van de faillissementen lijkt onafwendbaar. Gemiddeld genomen 

vreest 7 procent van de bedrijven een faling en dit loopt op tot 10 procent in non-

foodhandel, 31 procent in de eventsector en 33 procent in de horeca.  

 

Deze cijfers tonen volgens de minister aan dat een volgehouden beleid nodig zal 

zijn om ondernemers kansen te geven en gezonde bedrijven door deze crisis te 

helpen. 

1.3. Roadmap naar herstel 

In de roadmap naar herstel zijn er drie fases. In de eerste plaats wil de Vlaamse 

Regering ervoor zorgen dat de Vlaamse bedrijven doorheen de crisis komen via 

noodzakelijke directe steun. In tweede instantie is het nodig om ook de financiering 

en het eigen vermogen van de ondernemingen te ondersteunen. Ten derde worden 

maatregelen genomen voor een economische relance.  

1.3.1. Directe crisismaatregelen 

Met premies via VLAIO voor verplichte sluitingen en omzetverlies worden de eerste 

effecten van de coronacrisis opgevangen.  
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Sinds half februari 2021 zijn er steunaanvragen mogelijk via het Vlaamse bescher-

mingsmechanisme voor de maand januari 2021 en binnenkort ook voor de maand 

februari 2021. Intussen wordt de laatste hand gelegd aan het globalisatiemecha-

nisme voor de nog niet gedekte zeer zware verliezen in 2020. Voor de maanden 

maart 2021 en volgende wordt steun in de steigers gezet via een verdere verlen-

ging van het Vlaams beschermingsmechanisme. De minister overloopt de stand 

van zaken. 

 

Afgesloten premies 

 

In totaal werden voor de periode van half maart 2020 tot half februari 2021 meer 

dan 365.000 aanvragen goedgekeurd en 190.000 unieke ondernemingen ge-

steund. Intussen is meer dan 1,9 miljard euro aan beschermingsmaatregelen voor 

ondernemers uitgekeerd.  

 

De minister toont een slide met een overzichtstabel. De belangrijkste maatregel is 

nog altijd de coronahinderpremie met ongeveer 106.000 begunstigden voor een 

totaalbedrag van 1,1 miljard euro. De tabel toont dat ook de aanvragen voor het 

beschermingsmechanisme erg talrijk zijn. 

 

Vlaams beschermingsmechanisme fase IV en V 

 

Inmiddels is het Vlaams beschermingsmechanisme fase IV en V voor de eerste 

twee maanden van 2021 in uitvoering. De modaliteiten en steunbedragen bleven 

dezelfde, zoals getoond op de slide. Het Vlaams beschermingsmechanisme is ook 

goedgekeurd door de Europese Commissie onder het tijdelijk staatssteunkader. De 

aanvragen voor januari 2021 zijn mogelijk sinds 16 februari 2021. Op 23 februari 

2021 noteerde VLAIO al 26.443 aanvragen voor circa 62,4 miljoen euro. Hiervan 

werd al 50 miljoen euro in een recordtempo uitbetaald door VLAIO. De minister 

dankt VLAIO nogmaals voor de efficiënte aanpak. 

 

De keerzijde van de digitale aanvragen en de snelle betaling is dat er veel controles 

en dus ook terugvorderingen gebeuren.  

 

Globalisatiemechanisme 

 

De Vlaamse Regering gaf op 29 januari 2021 haar principiële goedkeuring aan het 

globalisatiemechanisme. De maatregel werd ook aangemeld bij de Europese Com-

missie en werd tot grote tevredenheid van de minister op 19 februari 2021 door 

de Commissie goedgekeurd. Voor deze maatregel wordt gebruik gemaakt van een 

specifieke clausule voor steun voor vaste kosten die in het tijdelijk staatssteunka-

der is opgenomen. De omvang van de steun moet beperkt blijven tot de niet door 

inkomsten gedekte vaste kosten of het boekhoudkundig verlies. Voor kleine be-

drijven is dit tot 90 procent hiervan, voor andere bedrijven tot 70 procent. Voor 

meer details verwijst de minister naar de presentatie. De Vlaamse Regering kan 

de parameters nog bijstellen in functie van de gesprekken die met de sectoren 

worden gevoerd. 

 

Het is intussen duidelijk dat de verplichte sluitingen zeker nog doorlopen in de 

maand maart 2021. Ook nadien zullen er helaas voor heel wat sectoren nog ex-

ploitatiebeperkingen zijn. De minister kreeg een vraag van Ilse Malfroot over de 

discotheken en dancings. Net zoals de eventsector zijn deze bedrijven al bijna een 

jaar gesloten. Deze sector heeft dan ook het langst een beroep kunnen doen op de 

coronahinderpremie en de bijkomende sluitingspremies, namelijk tot 30 september 

2020. Vanaf 1 oktober 2020 konden ze steun aanvragen in het kader van het 

Vlaams beschermingsmechanisme.  
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De minister benadrukt dat bedrijven op steun kunnen blijven rekenen zolang ze 

verplicht gesloten zijn. Ze zal aan de Vlaamse Regering voorstellen om het Vlaams 

beschermingsmechanisme voor de periode maart tot en met juni 2021 te verlen-

gen. De basisprincipes blijven behouden, met name steun voor wie verplicht ge-

sloten is of wie minstens 60 procent omzetverlies leidt.  

 

De vaste kosten van bedrijven mogen niet worden onderschat. Soms duiken er ook 

onverwachte zaken op zoals de vergoedingen voor Unisono of SABAM, waarover 

Kurt Vanryckeghem een vraag stelde. De Federale Regering neemt naar verluidt 

geen bijkomend initiatief om deze facturen te compenseren. Via het Vlaams be-

schermingsmechanisme kan enig soelaas voor deze en andere kosten worden ge-

boden. Het dossier van het Vlaams beschermingsmechanisme wordt besproken op 

de Vlaamse Regering van 26 februari 2021. Deze maatregel zal opnieuw bij de 

Europese Commissie moeten worden aangemeld.  

1.3.2. Financieren en solvabiliteit ondersteunen 

Het tweede pakket maatregelen betreft de ondersteuning van de financiering van 

de ondernemingen. De minister toont een overzicht van de instrumenten die al 

werden uitgewerkt. Ondertussen werkt ze ook aan een opstartlening om de liqui-

diteitsnoden bij de heropstart in bijvoorbeeld modedetailhandel of horeca te on-

dersteunen. Er zijn verschillende signalen, onder andere uit de recente ERMG-

enquête, dat er absoluut nood is aan instrumenten om de financiering van kmo’s 

nu te ondersteunen, ondanks de belangrijke nieuwe federale afspraken met de 

banksector. De minister bevestigt aan Caroline Gennez, die hierover een vraag 

indiende, dat ze maatregelen zal nemen om de financiering van kleine bedrijven te 

faciliteren. Ze blijft hierover ook overleg plegen met de banksector.  

 

Maatregelen van PMV en Gigarant 

 

De minister overloopt de verschillende instrumenten van PMV en Gigarant. In eer-

ste instantie zijn er de coronaleningen of achtergestelde leningen op drie jaar. Tot 

op 18 februari 2021 werden er in totaal 430 dossiers goedgekeurd, dat zijn er 72 

meer dan eind 2020. Die leningen zijn goed voor een totaal kredietbedrag van 175 

miljoen euro, een stijging met 20 miljoen euro sinds eind 2020. De termijn om een 

aanvraag in te dienen voor een coronalening werd verlengd tot 15 oktober 2021.  

 

Daarnaast zijn er de verschillende waarborginstrumenten. Over het hele jaar 2020 

werden 1914 generieke waarborgen voor een bedrag van bijna 300 miljoen euro 

toegekend, een nieuw record qua waarborgen bij PMV/z. Tevens waren er zeven-

tien coronacrisiswaarborgen voor 3,77 miljoen euro.  

 

Verder zijn er de Gigarantwaarborgen voor bedragen boven de 1,5 miljoen euro. 

Gigarant besliste al over 25 COVID-19-waarborgen voor een totaalbedrag van 372 

miljoen euro. In 2021 waren er al vijf dossiers voor 13 miljoen euro aan waarbor-

gen. 

 

De minister vermeldt ook de maatregelen om spaargeld te activeren. In 2020 wer-

den er maar liefst 4166 Winwinleningen afgesloten, voor een totaalbedrag van 

meer dan 100 miljoen euro. In 2019 waren dat er nog 2634, voor een bedrag van 

62,5 miljoen euro. Ook begin 2021 blijft de Winwinlening een populair instrument. 

In januari 2021 werden al 643 Winwinleningen genoteerd voor een bedrag van 9,5 

miljoen euro.  

 

Het uitvoeringsbesluit voor het Vriendenaandeel is inmiddels gepubliceerd en op 

11 februari 2021 in werking getreden. Over dit instrument werd ook een brede 

informatiecampagne opgestart met onder meer radiospots en opvallende adver-

tenties met de slagzin ‘Friends with benefits’. 
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Een derde belangrijk initiatief voor de activering van het privaat kapitaal is het 

Welvaartsfonds. Hierover heeft de minister voorlopig geen nieuws te melden. 

 

Handelshuurlening 

 

Na de bijsturing ervan is ook de handelshuurlening een populair instrument gewor-

den. Er werden meer dan 1760 aanvragen ingediend en daarvan zijn er 1280 reeds 

goedgekeurd, voor een totaalbedrag van ongeveer 12 miljoen euro. Dit is meer 

dan een verdubbeling tegenover de aantallen van begin januari 2021, die de  

minister in de vorige gedachtewisseling heeft vermeld. 

 

In 250 dossiers werd een bemiddeling aangevraagd, waarbij in 65 gevallen een 

akkoord werd bereikt. 

  

De mogelijkheid voor aanvragen voor de handelshuurlening werd verlengd tot  

1 juni 2021. Er is voorzien in extra uitstel voor de start van de terugbetaling voor 

verplicht gesloten ondernemingen. 

 

Herstartlening 

 

De herstartlening wordt voorbereid. De bedoeling daarvan is detailhandelaars en 

horecazaken de nodige cash ter beschikking te stellen om te herstarten. De moda-

liteiten worden uitgewerkt en de minister hoopt het dossier op de volgende verga-

dering van de Vlaamse Regering te kunnen agenderen. De op de slide getoonde 

voorwaarden zijn dus nog niet goedgekeurd door de Vlaamse Regering. 

 

Voorschottenregeling voor events 

 

Het terugbetaalbaar voorschot voor organisatoren creëert werkkapitaal om nieuwe 

evenementen voor te bereiden en op te zetten. De verplichting tot terugbetaling 

vervalt indien het event wordt geannuleerd wegens overheidsmaatregelen met  

betrekking tot COVID-19. Deze regeling is al herhaaldelijk besproken in de com-

missie. 

1.3.3. Relancebeleid 

Het beleidsdomein EWI beschikt in het kader van het relanceplan over een extra 

budget van bijna 650 miljoen euro.  

 

Er wordt op dit moment hard gewerkt aan de verdere concretisering van het dossier 

voor Europese steun vanuit de Recovery and Resilience Facility. De aanmelding 

moet tegen einde maart 2021 klaar zijn. 

 

Zoals in de vorige gedachtewisseling al vermeld, werden er eind 2020 voor EWI al 

drie concrete dossiers door de Vlaamse regering goedgekeurd, voor in totaal 80 

miljoen euro. Het gaat om 30 miljoen euro voor O&O-steun voor projecten van 

bedrijven, een eerste schijf van 10 miljoen euro voor het Vlaams beleidsplan Bio-

economie en 50 miljoen euro voor ondersteunende maatregelen van VLAIO in het 

kader van de brexit. 

 

Conclusie 

 

De minister besluit dat het beleidsdomein EWI de strijd tegen het coronavirus met 

krachtige economische maatregelen blijft flankeren. De instrumenten zijn zinvol en 

hebben een duidelijke impact. Bedrijven die beperkende maatregelen opgelegd 

krijgen, kunnen blijvend op steun rekenen, zo benadrukt de minister.  
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2. Beleidsdomein Werk en Sociale Economie 

2.1. Situatie op de arbeidsmarkt 

De minister toont een aantal figuren met de evolutie van het aandeel telewerken, 

de tijdelijke werkloosheid en het aantal niet-werkende werkzoekenden. In de pe-

riode van de eerste lockdown (maart-april 2020) was er een gigantische aanbod-

schok die de arbeidsmarkt grondig dooreenschudde. In die periode viel het bbp 

terug met 12 procent in vergelijking met hetzelfde kwartaal een jaar eerder. Op 

enkele weken tijd werden bijna 700.000 mensen in Vlaanderen tijdelijk werkloos. 

Het was de fase van echt crisismanagement om de gevolgen voor de arbeidsmarkt 

te milderen zonder al te grote inkomensverliezen voor ondernemingen en hun 

werknemers.  

 

In de tweede etappe, vanaf de zomer van 2020 tot en met de tweede lockdown, 

wist de arbeidsmarkt zich geleidelijk aan te passen aan de nieuwe omstandighe-

den. Het was de periode waarin telewerken sterker en structureler ingeburgerd 

geraakte in de ondernemingen. Zo kon de tijdelijke werkloosheid dalen tot onge-

veer 150.000 tijdelijk werklozen in december 2020. Ook de werkloosheid groeide 

minder snel aan tijdens deze tweede fase van de crisis, hoewel ze in januari 2021 

nog altijd 4,8 procent hoger lag dan een jaar eerder.  

 

De vacatures vertonen een gelijkaardig beeld. VDAB noteerde in januari 2021 16,3 

procent minder ontvangen vacatures. Dat is heel wat minder dan op het dieptepunt 

van de crisis in april 2020, toen er bijna 50 procent minder vacatures waren. Maar 

sinds oktober 2020 is er nog relatief weinig evolutie, niet in negatieve maar ook 

niet in positieve zin. 

 

Nu breekt de fase van het voorzichtige herstel aan. Met het VESOC-akkoord Alle 

hens aan dek hoopt de minister antwoorden te bieden op de vele uitdagingen. De 

drie topprioriteiten van dit akkoord zijn gekend: 

− het opleidings- en loopbaanoffensief;  

− de digitale transformatie; 

− iedereen duurzaam aan het werk.  

 

De minister geeft voor elke van deze prioriteiten een stand van zaken. 

2.2. Opleidings- en loopbaanoffensief 

Tijdelijk werklozen 

 

Wat betreft de tijdelijk werklozen verwijst de minister naar haar antwoord op de 

actuele vraag van Axel Ronse in de plenaire vergadering van 24 februari 2021 

(Actuele vragen Vl.Parl. 2020-21, nr. 354). 

 

In het VESOC-akkoord Alle hens aan dek werd de ambitie opgenomen om de helft 

van de intensief tijdelijk werklozen te stimuleren om een opleiding of stage te vol-

gen of tijdelijk een andere job aan te nemen. De raad van bestuur van VDAB heeft 

deze groep gedefinieerd als de werknemers die gedurende drie opeenvolgende 

maanden minstens tien dagen per maand tijdelijk werkloos zijn. De Vlaamse rege-

ring heeft ingestemd met dit voorstel, maar vraagt daarbij aan de sociale partners 

om het streefdoel, dat in het akkoord bepaald was op de helft van deze groep, te 

verscherpen naar 75 procent. De minister gaat hierover in overleg met de sociale 

partners. 

  

Dit betekent geenszins dat er geen aanbod wordt gedaan aan de tijdelijk werklozen 

die niet intensief tijdelijk werkloos zijn. De minister verwijst naar haar eerdere 

toelichting bij het drietrappenmodel. Vanaf de eerste dag wordt al een aanbod 
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gedaan, na een maand is er een sectorspecifiek aanbod en na drie maanden is er 

het individuele aanbod.  

 

De minister is in gesprek met de Federale Regering om een methode te vinden om 

de mensen die gedurende drie maanden tijdelijk werkloos zijn in te schrijven bij 

VDAB. De minister zal daarvoor inspanningen blijven doen. 

 

Opleidingsaanbod VDAB 

 

VDAB staat klaar om in samenwerking met partners een verruimd opleidingsaan-

bod operationeel te maken.  

 

De bestaande onlinemodules voor werkzoekenden worden verder ingezet om de 

digitale doorstart van opleidingen mogelijk te maken. In 2021 zal VDAB ook verder 

werken aan nieuwe modules, webinars, digitale infopakketten en de digitalisering 

van bestaande opleidingen.  

 

Parallel wordt een communicatiecampagne voor de burgers opgezet. Op die manier 

wordt 2021 het jaar van de opleiding, waarin opleidingen voor zoveel mogelijk 

werkzoekenden, werknemers, werkgevers, tijdelijk werklozen en niet-beroepsac-

tieven worden gestimuleerd. 

 

Verhoging en verruiming van de stagebonus  

 

Een nieuw element in het opleidings- en loopbaanoffensief is de verhoging en ver-

ruiming van de stagebonus, die op 12 februari 2021 principieel werd goedgekeurd 

door de Vlaamse Regering. De bonus geldt voor alle ondernemingen die een werk-

plek aanbieden tussen 1 september 2020 en 31 augustus 2021.  

 

Tijdelijk recht Vlaams opleidingsverlof (VOV) en competentiechecks 

 

Er wordt gewerkt aan de operationalisering van het tijdelijk VOV-recht voor werk-

gevers. Ook de competentiechecks, onder andere voor ondernemingen, zitten in 

volle voorbereiding.  

2.3. Vlaanderen digitaal transformeren 

Oproep e-leren 

 

In de prioriteit rond digitale transformatie is er de ESF-oproep rond e-leren. Die is 

gericht aan private en publieke opleidingsverstrekkers met een bestaande oplei-

ding in de databank voor Vlaamse opleidingsincentives of een opleiding die in de 

toekomst in de opleidingsdatabank kan staan. De oproep staat open tot 31 maart 

2021 en de projecten starten bij het begin van het schooljaar 2021-2022. De mi-

nister kan melden dat er zeer veel interesse is voor deze oproep, die het mogelijk 

moet maken e-leren een extra impuls te geven. 

 

Digitale dienstverlening  

 

Daarnaast wordt in het beleidsdomein WSE, zowel door VDAB als het departement, 

actief ingezet op het verder uitbouwen van digitale dienstverlening naar burgers. 

Zo wordt bijvoorbeeld in fases een digitaal loopbaanplatform vormgegeven en 

wordt gewerkt aan digitale services voor werkgevers. De minister is tevreden dat 

er over het merendeel van deze digitale doorbraken afspraken zijn gemaakt in de 

raad van bestuur van VDAB.  
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Digibanken 

 

Het project Digibanken wordt aan de Inspectie van Financiën voorgelegd en de 

minister hoopt dat het nu snel in de Vlaamse Regering kan worden geagendeerd. 

Voor dit project, dat streeft naar de digitale inclusie van de meest kwetsbare groe-

pen, wordt 50 miljoen euro vrijgemaakt. 

2.4. Iedereen duurzaam aan het werk 

Het actieplan Telewerken werd goedgekeurd door de Vlaamse Regering. Er zijn tien 

acties gedefinieerd om duurzaam en werkbaar telewerken te ondersteunen. Voka 

signaleerde recent dat mensen het moeilijk krijgen om telewerken vol te houden. 

Maar toch is het van belang om telewerken een toekomst te geven in de Vlaamse 

bedrijven, zowel in de profit- als de socialprofitsector. Er staat een ESF-oproep 

inzake telewerken open tot 30 april 2021. De minister kreeg van de Vlaamse Re-

gering het mandaat om hierover het advies van de SERV te vragen.  

 

De minister verwijst ook naar het antwoord dat ze later in de commissie zal geven 

op de vraag om uitleg van Tom Ongena over werkbaar werk (Vragen om uitleg 

Vl.Parl. 2020-21, nr. 2021).  

 

Bemiddelingscapaciteit VDAB 

 

De minister kreeg verschillende vragen over de capaciteit van VDAB en het moge-

lijke tekort aan bemiddelaars. Bemiddelen is een kerntaak van VDAB en het is ook 

voor de minister heel belangrijk dat daarop in de komende periode kan worden 

gefocust. 

 

Er wordt in 2021 een instroom van nieuwe werkzoekenden verwacht, maar het is 

moeilijk te voorspellen hoe groot die precies zal zijn. VDAB gaat uit van een gelei-

delijke toename van de werkloosheid in 2021 met mogelijk 20.000 tot 30.000 

werkzoekenden gespreid over het hele jaar. VDAB moet zich nu flexibel voorberei-

den op wat komt.  

 

Voor de langdurig werkzoekenden of andere deelgroepen heeft VDAB nog geen 

aparte prognoses uitgewerkt. Tijdens elke crisis volgt de toename van de werk-

loosheid en de duur daarvan een voorspelbaar patroon: eerst neemt het aantal 

kortdurig werkzoekenden toe en daarna zet de toename zich deels door bij de 

langdurig werkzoekenden. De minister gaat ervan uit dat de stijging van de werk-

loosheid ten vroegste eind 2021 zal resulteren in een toename van het aantal lang-

durig werkzoekenden.  

 

Welke impact heeft dit dan op de dienstverlening? VDAB wil elke werkzoekende 

met nood aan dienstverlening zo snel mogelijk spreken en een traject op maat 

aanbieden. De eerste contactname gebeurt normaal gezien telefonisch. In functie 

van het profiel van de werkzoekende wordt er een gesprek gepland met een be-

middelaar voor sectorale of intensieve dienstverlening. 

 

De minister stelde de voorbije jaren een druk op de bemiddelingscapaciteit vast. 

Die was niet het gevolg van uitzonderlijk hoge werkloosheidscijfers, maar wel van 

de verhoogde ambitie om met een vernieuwd dienstverleningsmodel alle werkzoe-

kenden veel sneller na de start van de werkloosheid te contacteren en – van zodra 

er daar behoefte aan is – hen ook zeer intensief te begeleiden. VDAB zal dit niet 

alleen met de eigen bemiddelaars kunnen realiseren, er zal ook een beroep op 

gespecialiseerde partners worden gedaan. In het kader van het relancebeleid wordt 

10 miljoen euro uitgetrokken om 150 extra bemiddelaars aan te werven. Het is 

voor de minister heel belangrijk dat VDAB een scenario heeft om snel goede 
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bemiddelaars aan te werven en met externe partners samen te werken om op het 

terrein de werkzoekenden te benaderen.  

 

Er moet uiteraard ook permanent worden gekeken naar de efficiëntie van de 

dienstverlening. Zo heeft VDAB al beslist om de servicelijn een grotere rol te geven 

bij de intake van werkzoekenden. De digitale benadering is belangrijk, maar er 

moet ook tijd zijn om intensieve gesprekken met de werkzoekenden te voeren. De 

raad van bestuur buigt zich nu over deze oefening.  

 

Langdurig zieken 

 

Om iedereen duurzaam aan het werk te houden of te krijgen, moet er ook vol-

doende aandacht zijn voor de grote uitdaging van de re-integratie van langdurig 

zieken. De Vlaamse Regering heeft op 12 februari 2021 hierover een visienota 

goedgekeurd. Voor de minister zijn er twee grote vragen, die ook aan de Federale 

Regering worden gesteld. Een eerste bezorgdheid is dat het mogelijk moet worden 

gemaakt dat langdurig zieken hun uitkering combineren met een geleidelijke in-

stroom naar werk. Een tweede bezorgdheid is dat de band met het werk niet wordt 

doorgeknipt en daarvoor is het belangrijk dat VDAB sneller een plaats krijgt in het 

re-integratieproces.  

 

De minister zal daar verder op ingaan in haar antwoord op de vraag om uitleg van 

Axel Ronse over de activering van langdurig zieken (Vragen om uitleg Vl.Parl. 

2020-21, nr. 1926). 

 

Transitiepremie voor ondernemers  

 

De minister gaat ervan uit dat de commissieleden tevreden zijn met de verdere 

uitwerking van de transitiepremie voor werkzoekenden met ondernemerschaps-

ambitie.  

 

De Vlaamse Regering heeft immers op 12 februari 2021 beslist het toepassingsge-

bied van de transitiepremie te verruimen. De aanleiding daartoe was de dialoog in 

de commissie en de reflecties van de SERV daarover. De transitiepremie zal voor 

een periode van één jaar toegankelijk worden gemaakt voor alle werkzoekenden 

zonder bijkomende leeftijdsvoorwaarden. Daarnaast wijzigt voor de duurtijd van 

een jaar wel het bedrag dat wordt uitbetaald. Wegens de budgettaire impact wordt 

maandelijks de helft van het oorspronkelijk voorziene bedrag uitbetaald aan on-

dernemers die de premie aanvragen. Dit is een belangrijke aanpassing en de mi-

nister wil opvolgen wat het succes van de maatregel is. Over dit wijzigingsbesluit 

wordt het advies ingewonnen van de Raad van State.  

 

Transities van werk naar werk  

 

De proeftuinen voor werk-naar-werktransities zijn een relancemaatregel die al 

deels in uitvoering is. Er is een pilootproject dat wordt opgezet om te onderzoeken 

hoe ondernemingen kunnen versterkt worden in hun personeelsbeleid, zodat tran-

sities van kwetsbare medewerkers naar een andere werkgever duurzaam kunnen 

worden ondersteund. Ten tweede is er een gesloten ESF-oproep gericht aan VDAB, 

die op die manier de samenwerking tussen sectoren kan faciliteren. Het goedge-

keurde project kan van start gaan op 1 april 2021. 

 

Dienstencheques en sociale economie 

 

De dienstenchequesector en de sociale economie zijn twee gesubsidieerde sectoren 

waarin wordt getracht iedereen maximaal aan het werk te houden.  
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Voor de dienstenchequemaatregel is er in januari 2021 nog een daling van 4,94 

procent wat het aantal ingegeven prestaties betreft in vergelijking met januari 

2020. Ook het aantal aangekochte cheques daalt met 3,4 procent. De eerste week 

van februari 2021 is de daling van de prestaties verder afgenomen tot slechts 1,21 

procent. Het activiteitenniveau in het stelsel van de dienstencheques blijkt zich dus 

grotendeels te herstellen.  

 

Wat betreft de sociale economie, blijkt uit de periodieke enquête in de sector een 

tewerkstelling van doelgroepwerknemers die rond de 90 procent ligt. De tijdelijke 

werkloosheid bedraagt 13 procent. De verplichte sluiting en het verlies van op-

drachten worden als belangrijkste reden opgegeven voor die activiteiten in maat-

werk en LDE waar meer dan 75 procent van de mensen tijdelijk werkloos zijn.  

 

Op dit ogenblik worden er twee oproepen ten bate van de sector van de sociale 

economie voorbereid, zoals voorzien in Alle hens aan dek: 

− een open innovatieoproep om ondernemingen te versterken in hun transforma-

ties naar nieuwe (duurzame en circulaire) bedrijfsactiviteiten, sterkere samen-

werking met het normale economisch circuit enzovoort; 

− een oproep rond opleiding en vorming van doelgroepwerknemers, omkadering 

en management.  

 

Arbeidsmigratie 

 

De minister wil het tot slot hebben over het onderzoek van COVIVAT naar de ef-

fecten van de COVID-19-pandemie op arbeidsmigratie en -mobiliteit. Daarover was 

er een vraag van Ilse Malfroot.  

 

Uit de paper blijkt dat er een groeiende instroom van kort- en middengeschoolden 

buitenlandse arbeidskrachten is en een daling van het aantal aanvragen voor hoog-

geschoolden. Men zou dit als slecht nieuws kunnen interpreteren, maar eigenlijk is 

de verklaring heel eenvoudig. De minister betreurt dat de onderzoekers de dienst 

Economische Migratie van het departement daarover niet hebben gecontacteerd. 

Het is immers belangrijk het onderscheid te maken tussen eerste aanvragen (hoog-

geschoolden die voor de eerste keer naar Vlaanderen afreizen) en hernieuwings-

aanvragen (hooggeschoolden die al in Vlaanderen zijn en hun gecombineerde 

vergunning willen verlengen). 

 

Het aantal eerste aanvragen daalt in 2020 met een derde ten opzichte van 2019. 

De coronapandemie is hiervan de oorzaak. De daling van het aantal aanvragen 

naar aanleiding van verminderde economische activiteit in Vlaanderen is heel lo-

gisch en stelt de minister ook gerust. Het is een teken dat het vraaggestuurde 

concentrische arbeidsmigratiemodel werkt. Minder economische activiteit en meer 

beschikbare arbeidskrachten maakt dat werkgevers minder arbeidskrachten moe-

ten rekruteren in het buitenland. Dat de hernieuwingsaanvragen in 2020 dalen 

naar 35 procent ten opzichte van 2019 heeft tot spectaculaire krantenkoppen ge-

leid. Dat betreurt de minister, want wat niet uit de studie blijkt is dat de oorzaak 

hiervan ligt in een administratieve vereenvoudiging die sedert 2019 van kracht is. 

Met name is een toelating tot arbeid voor bepaalde hooggeschoolde profielen niet 

langer beperkt tot een jaar (en dus jaarlijks te verlengen), maar kan ze meteen 

voor drie jaar worden toegekend. Dit is niet verwerkt in de studie en bijgevolg ook 

niet in de krantenartikelen. De minister betreurt in dit verband dat rechtzettingen 

de pers niet halen.  

 

De minister gaat ook in op het grotere aandeel van de aanvragen voor midden- en 

kortgeschoolden. De minister kreeg de vraag of dit dan indruist tegen de ambitie 

van de Vlaamse regering. Maar ook voor deze groep moet een onderscheid worden 

gemaakt. Middengeschoolde arbeidskrachten uit derde landen kunnen een toela-

ting tot arbeid verkrijgen wanneer de functie die ze komen vervullen in de 
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tweejaarlijkse knelpuntberoepenlijst is opgenomen. Van deze functies is afdoende 

bewezen dat de Vlaamse, Belgische en Europese arbeidsmarkt onvoldoende ar-

beidsreserve heeft. Vlaanderen heeft deze – in hoofdzaak technische – profielen 

dus broodnodig. Uit de cijfers blijkt dat deze knelpunten ook tijdens de coronacrisis 

zeer acuut bleven. De minister benadrukt dat het enkel om middengeschoolden 

gaat en dus niet om laaggeschoolde functies. De minister stelt vast dat de knel-

punten van de coronacrisis, ook tijdens de crisis een knelpunt bleven en zelfs acu-

ter werden. Het aantal personen dat een knelpuntberoep komt invullen, steeg van 

1239 in 2019 naar 1586 in 2020. 

 

Kortgeschoolde arbeidskrachten krijgen pas een toelating tot arbeid na een indivi-

dueel arbeidsmarktonderzoek. Seizoenarbeiders worden bijvoorbeeld toegelaten in 

deze categorie. In 2019 waren er 1080 aanvragen, waarvan er 414 werden aan-

vaard. In 2020 waren er 1632 aanvragen waarvan er 1208 aanvaard werden. Bij 

kortgeschoolden ligt het aandeel van de aanvragen dat aanvaard wordt dus lager.  

 

De minister vat samen dat Vlaanderen voor hooggeschoold toptalent een aantrek-

kingsbeleid blijft hanteren en dat voor knelpuntberoepen en kortgeschoolden wordt 

gefocust op het invullen van tekorten.  

 

Ilse Malfroot vroeg ook of de stijging van detachering wel wenselijk is en hoe die 

wordt geëvalueerd. De minister wil eerst en vooral benadrukken dat detachering 

geen vorm van sociale dumping is. De Europese en Belgische federale wetgeving 

garanderen dat een gedetacheerde werknemer dezelfde verloning krijgt als een 

Belgische werknemer. De meeste gevallen van detachering van buiten de EU be-

treffen hooggeschoolden en leidinggevenden. De helft van de aanvragen in deze 

categorieën betreft een detachering. Detachering van midden- en kortgeschoolde 

arbeidskrachten van buiten de EU is niet mogelijk.  

 

Conclusie 

 

De minister hoopt met deze toelichting het beeld te hebben geschetst van een 

arbeidsmarkt in volle turbulentie. In die turbulentie is er voor de minister één grote 

richtingaanwijzer: de werkzaamheidsgraad zo snel mogelijk opnieuw verhogen. 

Dat is ook de centrale ambitie van het VESOC-akkoord Alle hens aan dek. Vlaan-

deren is de eerste regio die een dergelijk akkoord heeft. Het brengt nu de ene na 

de andere actie en beleidsmaatregel in stelling om de arbeidsmarkt te wapenen 

om de schokken van de komende periode zo goed als mogelijk op te vangen. 

 

II. Bespreking 

1. Vragen en opmerkingen van de leden 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde heeft een algemene bedenking over de selectiviteit van de 

maatregelen. Doorheen de crisis werd een goede strategie gevolgd. Met name werd 

in het begin heel veel steun gegeven omdat die dringend nodig was, nadien werd 

geopteerd voor meer selectiviteit, met onder meer het Vlaams beschermingsme-

chanisme met voorwaarden inzake omzet. Het lid heeft de indruk dat bovenop de 

goede maatregelen – zoals het beschermingsmechanisme, de waarborgen, de le-

ningen, de globalisatiepremie – nu nog allerlei extra maatregelen worden overwo-

gen. Hij waarschuwt voor een situatie waarin er voor elke doelgroep aparte 

maatregelen worden genomen. Op zich staat het lid achter de genomen maatre-

gelen, maar het globale kader mag niet verwateren. Een grote voetbalclub kan een 

sportnoodlening aangaan voor 1 miljoen euro aan 1 procent rente voor negen jaar. 

De krantenwinkel om de hoek heeft die mogelijkheid niet. Ook een grote festival-

organisator kan een voorschot en extra steun vragen, terwijl die misschien kan 
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teren op historische winsten. In het uitwerken van de maatregelen moet volgens 

Maurits Vande Reyde de selectiviteit worden bewaard en moeten die ondernemers 

worden ondersteund die het echt nodig hebben. 

 

De Nationale Bank heeft in zijn recent jaarverslag gewaarschuwd voor het risico 

dat ook gezonde bedrijven in moeilijkheden komen. Een voorwaarde voor steun, 

zowel via VLAIO als PMV, is altijd geweest dat het bedrijf gezond moest zijn voor 

de coronacrisis. Hoe kan dat onderscheid op dit moment nog gemaakt worden? Het 

lid vreest dat het moeilijk wordt om dat criterium te bewaken. 

 

De Vlaamse premies zijn in veel gevallen gekoppeld aan omzetverliezen. Die ver-

liezen zullen nu hopelijk in de komende periode afnemen. Betekent dit dat de steun 

geleidelijk zal worden afgebouwd? 

 

Wat is de stand van zaken van de uitwerking van de globalisatiepremie?  

 

In het antwoord op een schriftelijke vraag over het Welvaartsfonds vernam Maurits 

Vande Reyde dat er nog geen juridische fondsstructuur is en dat er in een over-

gangsfase eerder ad hoc zal worden gewerkt op basis van bepaalde dossiers. Staat 

dat kader nu al toe om particulier spaargeld aan te trekken, zoals toch de bedoeling 

was? Zonder juridische basis lijkt het moeilijk om het grote publiek aan te spreken.  

 

Op federaal niveau werd een Transformatiefonds van 750 miljoen euro opgericht. 

Werd hierover overleg gepleegd en wat is de verhouding met het Welvaartsfonds? 

 

De relanceprovisie van 650 miljoen euro voor het beleidsdomein EWI is al deels 

toegewezen, onder meer aan de Brexitsteun, O&O en de bio-economie. Heeft de 

minister al zicht op de besteding van het resterende budget? De vastleggingen 

kunnen immers al in 2021 gebeuren en Maurits Vande Reyde beveelt aan om daar 

niet te lang mee te wachten.  

 

Tussenkomst van Tom Ongena 

 

Tom Ongena is tevreden dat de minister naar de bedenkingen van de commissie 

heeft geluisterd in het dossier van de transitiepremie.  

 

Het is al vaak benadrukt dat nu op opleidingen moet worden ingezet. Professor 

Stijn Baert van UGent stelde de oprichting van een taskforce voor om de knelpun-

ten aan te pakken. Knelpunten zijn dan de onvoldoende focus op het toeleiden naar 

knelpuntopleidingen, de te geringe deelname van kansengroepen (het zoge-

naamde mattheuseffect) en het ontbreken van mogelijkheden om intersectoraal te 

werken. Hoe staat de minister tegenover het idee om een taskforce op te richten? 

 

Omdat VDAB een heel belangrijke kerntaak heeft, blijft Tom Ongena waakzaam. 

In het begin van de coronacrisis werd gesteld dat de controles wat minder streng 

zouden zijn. Maar ondertussen blijkt ook uit de cijfers dat er terug meer vacatures 

zijn. Verloopt het controlebeleid nu terug volgens hetzelfde stramien als voor de 

crisis?  

 

De minister meldde dat 10 miljoen euro zal worden aangewend om 150 extra be-

middelaars aan te werven. De verwachting is dat het aantal werkzoekenden de 

komende maanden zal toenemen, er is sprake van 20.000 tot 30.000 extra werk-

lozen. In eerdere nota’s van VDAB was er, afhankelijk van de exitstrategie, sprake 

van tot 80.000 extra werkzoekenden. Is dit dan een worstcasescenario waar men 

nu niet langer vanuit gaat? Indien de instroom groter is dan 30.000, dan wordt de 

druk op VDAB nog groter. Een grote bekommernis van Tom Ongena is dat de lang-

durig werkzoekenden uit het oog worden verloren omdat prioriteit gaat naar de 

nieuwe instroom. Uiteraard is het belangrijk om nieuwe werklozen snel te 
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benaderen, maar dit mag in de huidige omstandigheden niet ten nadele gaan van 

mensen die al langer in de werkloosheid zitten. VDAB maakt nu nieuwe plannen, 

de oude werden niet goedgekeurd, en het lid vraagt de minister die goed op te 

volgen.  

  

Tussenkomst van Axel Ronse 

 

Axel Ronse informeert naar de stand van zaken van de loonsubsidie voor de reis- 

en evenementensector. De minister en de minister-president hebben daarover al 

enkele weken geleden een vraag gesteld aan de Federale Regering. De minister 

gaf eerder aan dat die maatregel wordt uitgewerkt, maar intussen wordt de vraag 

steeds dringender.  

 

Het is te betreuren, maar er zijn hardnekkige berichten dat vakbonden tijdelijk 

werklozen ontmoedigen om tijdelijk elders aan de slag te gaan. Daarbij wordt vol-

gens het lid soms zelfs foutieve informatie gegeven, met name dat het niet moge-

lijk zou zijn een nieuwe tijdelijke overeenkomst te sluiten. Het lid vraagt de 

minister om de sociale partners te sensibiliseren om correcte informatie te ver-

strekken. De sociale partners moeten hun leden actief aansporen om gebruik te 

maken van de maatregelen die in het akkoord Alle hens aan dek zijn afgesproken.  

 

De dienstenchequeondernemingen ontvangen extra middelen om de huishoudhul-

pen veilig te laten werken. Wordt de correcte aanwending van de middelen goed 

gehandhaafd? Zijn er al terugvorderingen gebeurd? Wordt de maatregel verlengd? 

 

VDAB doet zijn uiterste best om een zo goed mogelijke dienstverlening aan te 

bieden. Er zijn echter berichten in de pers dat de toegezegde 10 miljoen euro niet 

zou volstaan. Tom Ongena verwees al naar de eerdere plannen om minder aan-

dacht te besteden aan de langdurig werklozen, die echter zowel door de minister 

als door de raad van bestuur van VDAB werden verworpen. Kan de minister formeel 

bevestigen dat die piste niet zal worden gevolgd? 

 

Tussenkomst van Maaike De Vreese 

 

Ook Maaike De Vreese kijkt uit naar de beslissingen van het Overlegcomité van 26 

februari 2021. Er werd al eerder benadrukt dat een exitstrategie zeer belangrijk is 

om een toekomstperspectief aan de verschillende sectoren te bieden. De N-VA-

fractie heeft ook gepleit voor een exitstrategie die gekoppeld is aan een daling van 

de curves en de stijging van de vaccinatiegraad. Ook de SERV vraagt om te werken 

met een roadmap. Hoe verloopt het overleg met de sectoren? Liggen de draaiboe-

ken en protocollen klaar? Zijn alle voorbereidingen getroffen voor een toekomstige 

heropening van de gesloten sectoren? 

 

Heel wat ondernemers hebben het moeilijk, ook psychosociaal. In de presentatie 

werd niet ingegaan op het psychosociaal welzijn van de ondernemers, hoewel dit 

ook een bezorgdheid van de minister is. Op welke manier zal de minister daar 

verder op inzetten? Ook op langere termijn, na de heropening, zal dit een aan-

dachtspunt moeten blijven.  

 

De minister verwees uitgebreid naar de handelshuurlening, die na de verruiming 

een groter succes kende. Er komt ook een federale component in de vorm van een 

fiscale stimulans. Op welke manier kan die met de Vlaamse handelshuurlening 

worden gecombineerd? Verwacht de minister een effect van de federale maatregel? 

 

Maaike De Vreese verwijst nog naar de vraag van de Federatie van de Belgische 

Textielverzorging. De federatie vraagt specifieke aandacht voor de horecawasserijen 

als toeleverancier. Door de lagere bezetting in onder meer de hotels en het stilliggen 

van de evenementensector hebben de horecawasserijen veel minder opdrachten. In 
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welke mate vallen dezen ondernemingen onder de steunmaatregelen van de 

Vlaamse overheid?  

 

Tussenkomst van Andries Gryffroy 

 

Andries Gryffroy merkt op dat de crisis nu al een jaar aansleept en nog lang zal 

blijven nazinderen. Op een bepaald moment wordt een punt bereikt waarop men 

zich moet afvragen of de coronamaatregelen nog in evenwicht zijn met de econo-

mie en het sociaal welzijn. In het Verenigd Koninkrijk heeft men, onder voorbehoud 

van het verdere verloop van de crisis, al signalen gegeven wanneer welke activi-

teiten mogelijk zijn. Het lid sluit zich aan bij de vraag van Maaike De Vreese. Is de 

heropstart goed voorbereid? Zijn de draaiboeken en protocollen klaar?  

 

De economie is klaar om volledig op te starten, maar anderzijds is er de vrees om 

te starten zonder duidelijke vooruitzichten. Er is altijd gepleit voor een slimme, 

selectieve en specifieke aanpak en bijsturingen waar nodig. Een eerste vraag is 

dan of de ondernemingen voldoende de weg naar de steunmaatregelen vinden. Uit 

een persbericht bleek dat Duitse bedrijven vaak de weg naar hun overheid niet vin-

den door te veel bureaucratie en de gebrekkige digitalisering van overheidsdiensten.  

 

Wanneer de steunmaatregelen worden afgebouwd en het betalingsuitstel afloopt, 

komt voor de ondernemingen de nieuwe, moeilijke fase van de heropstart. Zijn de 

overheid en de ondernemingen voldoende voorbereid om deze schok op te vangen? 

 

De minister heeft het globalisatiemechanisme aangemeld onder de Europese Tij-

delijke Kaderregeling COVID-19 (artikel 3.12). Het zal in werking treden na goed-

keuring door Europa. Kan de minister een stand van zaken geven? Wanneer kan 

het globalisatiemechanisme in werking treden? 

 

De eerste fase van het Welvaartsfonds, het consortium met de financiële partners, 

is afgerond. De volgende twee fases, met de institutionele investeerders en de 

particulieren, zijn gepland voor 2021. Maurits Vande Reyde gaf al aan dat de juri-

dische structuur zou ontbreken. Wat is de stand van zaken?  

 

De banken hebben inspanningen gedaan, maar Andries Gryffroy vraagt toch oplet-

tend te zijn. Er zijn nog altijd signalen van ondernemers dat de samenwerking met 

de banken niet correct verloopt. Heeft de minister nog altijd voldoende greep op 

de banken? Bieden de afspraken voldoende zekerheid voor de ondernemingen? 

 

Voka deed een oproep om het telewerken niet automatisch verder te verplichten. 

Hoe staat de minister tegenover die vraag? Het lid hoort wilde verhalen over de 

manier waarop de controle op telewerken en de coronamaatregelen verloopt. On-

dernemers krijgen een proces-verbaal voor overtredingen zoals het ontbreken van 

een alcoholgeldispenser aan de ingang, terwijl vooraanstaande politici zelf aange-

ven het niet te nauw te nemen met de richtlijnen inzake contacten. Ook inzake 

telewerken moet het evenwicht worden bewaard; er zijn nu werknemers die bijna 

een jaar lang niet op kantoor zijn geweest. De verspreiding van het virus kan niet tot 

nul worden gereduceerd, dus moet er ook gestreefd worden naar een veilige manier 

om terug aan het werk te gaan. De werknemers en de bedrijven snakken daarnaar. 

 

Er was ook de vraag van Voka om vaccineren in bedrijven mogelijk te maken. Wat 

is het standpunt van de minister daarover? 

 

Tussenkomst van Allessia Claes 

 

Allessia Claes gaat in op het opleidings- en loopbaanoffensief. Waarop focust VDAB 

zich bij de uitbreiding van het opleidingsaanbod aan de werkzoekenden? Over hoe-

veel opleidingen gaat het? Zijn die ook toegankelijk voor niet-werkzoekenden? 
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Er worden twee ESF-oproepen gelanceerd voor de sociale economie. Kan de  

minister de timing en de budgetten van deze oproepen toelichten?  

 

Het lid vindt het positief dat in de sociale economie een tewerkstellingsgraad van 

90 procent wordt bereikt. 13 procent van de werknemers is nu tijdelijk werkloos. 

Is er in vergelijking met de vorige periodes van de crisis een stijging of daling van 

de tijdelijke werkloosheid? Vallen er nog steeds veel opdrachten weg of stelt men 

in de sociale economie een verbetering vast? 

 

Tot slot gaat Allessia Claes in op het coronaherstelkrediet voor de sociale economie. 

Daarmee kan een extra werkkapitaal worden bekomen van maximaal 250.000 euro 

aan een rente tussen 1 en 3 procent. Dit krediet kan tot december 2021 worden 

aangevraagd. Heeft de minister al zicht op de interesse vanuit de sector? Hoe staat 

het met de andere maatregelen, zoals de opschorting van de doorstroomtrajecten 

en de verlenging van de inschakelingstrajecten? Kan de minister daarvan een korte 

stand van zaken geven?  

 

Tussenkomst van Imade Annouri 

 

Imade Annouri stelt uit de cijfers vast dat 31 procent van de Vlamingen momenteel 

volledig aan telewerken doet en 14 procent telewerk combineert met fysieke aan-

wezigheid op de werkvloer. Als de minister telewerken definitief en op een gezonde 

manier wil implementeren op de arbeidsmarkt, op welk percentage of target mikt 

ze dan?  

 

Er wordt verwacht dat 20.000 tot 30.000 mensen hun job zullen verliezen, in te-

genstelling tot eerdere cijfers die over 50.000 en zelfs 80.000 nieuwe werklozen 

spraken. Die cijfers gaan over banenverlies door economische redenen. Volgens 

Imade Annouri geven experten ook aan dat heel wat mensen na de crisis door 

mentale aspecten zullen uitvallen. Een extra groep zal niet meer meekunnen op de 

arbeidsmarkt, en dit door de stress in de voorbije periode, eenzaamheid of een 

burn-out. Dat signaal komt duidelijk uit de welzijnssector. Is die groep al meege-

nomen in de cijfers die de minister gaf of zijn er daar aparte projecties van? Als 

men nadenkt over duurzame tewerkstelling of over een beleid om mensen opnieuw 

op de arbeidsmarkt te krijgen, moet men ook daarover nadenken. 

 

In een eerdere nota gaf VDAB aan 358 mensen nodig te hebben om de kloof te 

dichten en de extra werkzoekenden te begeleiden. Er komen nu 150 extra bemid-

delaars. Imade Annouri vraagt zich af of dit voldoende is. Als dat niet zo is, zal de 

minister dan snel kunnen schakelen en extra capaciteit beschikbaar stellen? 

 

Tussenkomst van Caroline Gennez 

 

Caroline Gennez gaat eerst in op de kapitaalnoden van de Vlaamse bedrijven. Vol-

gens de Vlaamse Regering hebben ze ongeveer 5 miljard euro solvabiliteitsnood. 

Het Welvaartsfonds ambieert om 500 miljoen euro kapitaal op te halen. Publiek en 

privékapitaal zou dan ongeveer 10 procent van de gedetecteerde solvabiliteitsnood 

lenigen. Samen met de andere pijlers van het relanceplan komt het lid tot 20 pro-

cent. Hoe denkt de Vlaamse Regering de kloof tussen 20 en 100 procent te over-

bruggen? Rekent ze vooral op de fiscale hefbomen op het federale niveau? Probeert 

ze de Vlaamse en federale maatrelen op elkaar af te stemmen? Heeft de Vlaamse 

Regering nog andere ambities op dit vlak? 

 

Het fiscaal voordeel dat het Welvaartsfonds biedt zou 2,5 procent per jaar zijn. Wat 

is het risico voor de investeerders? Waarom heeft men niet voor een Vlaamse obli-

gatie met een vaste basisrente en een variabele bonus in functie van het rende-

ment gekozen?  
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De volgende vragen van Caroline Gennez gaan over het gebruik van de Vlaamse 

waarborgen en achtergestelde leningen. Uit het antwoord op een eerdere vraag 

bleek dat de PMV-crisiswaarborgen van minder dan 1,5 miljoen euro weinig ge-

bruikt worden.  

 

Bij de coronaleningen is er bovendien een vrij hoge weigeringsgraad. Dat is vrij 

alarmerend als men de hoge nood van bedrijven in ogenschouw neemt. Wat zijn 

de weigeringsgronden? Hoe groot is precies de weigeringsgraad? Het lid denkt dat 

de strenge voorwaarden hierin een rol spelen, omdat de leningen niet cumuleer-

baar zijn met sommige andere steunmaatregelen en omdat er hoge interestvoeten 

van 3 tot 6 procent worden gevraagd. Hoe evalueert de minister dit instrument? 

Heroverweegt ze de voorwaarden? 

 

Kleinere kmo’s en zelfstandigen krijgen moeilijk toegang tot bancaire leningen. 

Slechts een op drie aangevraagde leningen wordt toegekend. Hoe kan men er  

binnen het bankenoverleg voor zorgen dat de kredietverlening opnieuw vlotter  

verloopt? 

 

In de begrotingstoelichting van minister Matthias Diependaele staat dat er voor 

2020 een overschot van 133 miljoen euro is op het budget van de dienstencheques, 

omdat er door de coronacrisis een terugval van de activiteiten is. In februari 2021 

zou die terugval zijn goedgemaakt en dat is een goede zaak. Het is bekend dat de 

rentabiliteit van de dienstenchequeondernemingen afneemt door de jarenlange  

onvolledige indexering van de inruilwaarde van de cheques. Kan de minister de 

onderbenutting van het budget van 2020 niet inzetten om de volledige indexatie 

van de inruilwaarde van de dienstencheques te continueren na 2021?  

 

Sommige dienstenchequebedrijven rekenen hun klanten extra kosten aan. Het lid 

stelde daarover eerder een vraag en de minister beloofde in haar antwoord trans-

parantie. Hoever staat men met de oplijsting van de extra kosten die worden door-

gerekend? Als er een verdere indexering naar 100 procent van de inruilwaarde 

komt, dan vindt de sp.a-fractie het belangrijk dat die afhankelijk wordt gemaakt 

van het niet doorrekenen van extra kosten. 

 

De focus van VDAB moet volgens Caroline Gennez gericht blijven op de vele lang-

durig werklozen. Die zijn er los van de coronacrisis, tijdelijke werkloosheid of lang-

durige ziekte. VDAB moet de focus op deze doelgroep houden, want anders dreigt 

men een hardnekkig probleem op de arbeidsmarkt te negeren. Ook de sp.a-fractie 

vraagt om in voldoende omkadering te voorzien, zodat VDAB al die extra uitdagin-

gen aankan. 

 

Tussenkomst van Ilse Malfroot 

 

Ilse Malfroot sluit zich aan bij het grootste deel van de opmerkingen en vragen die 

al werden gesteld. Toch vindt de Vlaams Belangfractie dat sommige sectoren te 

weinig in beeld zijn gekomen en tijdens deze crisis werden vergeten. Ze hebben 

op dit ogenblik geen enkel perspectief op heropening en daardoor ook geen zicht 

meer op hun financiële situatie. Dat geldt voor de sauna’s, fitnesscentra en de 

reissector. Deze bedrijven zijn al de hele tijd gesloten en hebben geen vooruitzich-

ten.  

 

Maaike De Vreese vroeg al terecht om de sector van de horecawasserijen gelijk te 

stellen met de horeca. Zij hadden geen recht de hinderpremie en dat zorgt nu voor 

financiële problemen. Ilse Malfroot sluit zich aan bij de noodkreet van de sector 

van de textielverzorging. 

 

Ook de reissector trekt terecht aan de alarmbel. De reisbureaus hebben veel geïn-

vesteerd in hotelbezoeken, contracten, websites en brochures en hebben 
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boekingen aanvaard voor de kerst-, krokus- en paasvakantie. Door het plotse reis-

verbod is alles in het water gevallen en waren de gemaakte kosten voor niets. De 

sector heeft het financieel zwaar en heeft ook geen vooruitzichten. Ilse Malfroot 

steunt hun vraag naar een noodfonds. Zal de minister de reissector tegemoet-

komen?  

 

Sommige sectoren werden disproportioneel hard getroffen en voor hen volstaan 

de bestaande mechanismen niet. Het lid vraagt daarom om de steun ook na de 

heropening gedurende een beperkte periode te laten doorlopen, omdat deze sec-

toren door de coronamaatregelen nergens op volle capaciteit kunnen draaien en de 

verliezen blijven. Aan winkels en kappers, en in de toekomst aan cafés en restau-

rants, worden bij de heropening maatregelen opgelegd die de capaciteit beperken. 

 

Ilse Malfroot is bezorgd dat de steun die bijvoorbeeld cafés krijgen niet voldoet om 

alle kosten te dekken. Het ene na het andere café sluit de deuren. Een premie van 

650 euro volstaat niet om een huur van 1200 euro en andere vaste kosten te 

betalen. Het lid vraagt de minister om er in het Overlegcomité op aan te dringen 

dat er voor de horeca dringend een exitplan komt met een concrete timing en 

voorwaarden. Zal de minister het Safe springplan dat Horeca Vlaanderen heeft 

gelanceerd meenemen en steunen, zodat de sector op tijd de nodige voorbereidin-

gen kan treffen voor een heropstart? 

 

Ilse Malfroot vraagt tot slot de minister om meer duidelijkheid te scheppen over de 

ambulante handel, waaronder de ijskarren. Waarom mogen ijskarren niet rondrij-

den maar wel een vaste standplaats hebben? De discrepanties in de regelgeving 

moeten dringend worden opgelost. 

 

Tussenkomst van Yves Buysse 

 

Yves Buysse bevestigt dat de signalen vanuit de horeca eensluidend zijn. De sector 

wil niet alleen een exitplan, maar vraagt ook met aandrang om de beschermings-

mechanismen niet abrupt stopt te zetten. Er moet in een overgangsperiode worden 

voorzien. De ondernemers die hij sprak, benadrukten wel tevreden te zijn over de 

manier waarop de uitbetalingen door de Vlaamse overheid gebeuren. Dat kan een 

voorbeeld zijn voor de federale overheid. 

 

Voor het rechtvaardigheidsgevoel bij zowel de ondernemers als de belastingbetaler 

is het wel belangrijk dat er controle blijft gebeuren. Er moet worden nagegaan of 

men recht heeft op de premie. 

 

Indien de horeca ook na maart 2021 gesloten blijft, kan men voor de referentie-

periode niet meer verwijzen naar de omzet in 2020. Is er daarover al een beslissing 

genomen? De horecaondernemers houden hun financiële situatie nauwlettend in 

het oog en vragen duidelijkheid. 

 

Het telewerken blijft een belangrijk aandachtspunt. Aanvankelijk waren veel werk-

nemers enthousiast over het thuiswerk. Nu vragen ze vaak zelf om terug naar het 

bedrijf te mogen komen, niet alleen om praktische redenen maar ook uit collegia-

liteit. 

 

Het is een goede zaak dat er 150 nieuwe bemiddelaars bij VDAB worden voorop-

gesteld. Yves Buysse heeft geen contacten met de raad van bestuur, maar op de 

werkvloer hoort hij dat de VDAB-medewerkers dit weliswaar een goed plan vinden, 

maar zich afvragen of de verwachtingen wel realistisch zijn. Wie zal in de praktijk 

de rol van bemiddelaar opnemen?  

 

Het lid gaat ervan uit dat de bemiddelaars met een contract van onbepaalde duur 

zullen worden aangeworven en dat de rekrutering wel tijd in beslag zal nemen. 
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Misschien is het een optie te kijken naar sectoren waar een deel van de werkne-

mers nu zonder werk zit. Yves Buysse wijst als voorbeeld naar het volwassenen-

onderwijs, waar de inschrijvingen dalen en een aantal leerkrachten zijn job dreigt 

te verliezen. Dat zijn mensen met ervaring in opleiden. Ze zouden VDAB tijdelijk 

kunnen versterken. 

 

Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 

 

Robrecht Bothuyne onthoudt uit de toelichting van de minister dat er ook positief 

nieuws is. Groeicijfers worden naar boven bijgesteld en de inschatting van jobver-

lies naar beneden. Het lid hoopt dat deze voorspellingen uitkomen. Dat zal dan 

deels te danken zijn aan het beleid van de Vlaamse overheid, waarbij heel snel 

werd uitbetaald om kort op de bal te kunnen spelen en waarbij instrumenten op 

maat van de verschillende sectoren werden ontwikkeld. De herstartlening die nu 

wordt voorgesteld is een goed initiatief om de acute financieringsnood in bepaalde 

sectoren te lenigen, zoals de mode- en retailsector.  

 

Maar het is ook te hopen dat de maatregelen snel kunnen worden uitgefaseerd en 

dat hangt samen met de exitstrategie. Er wordt nu terecht aandacht gevraagd voor 

het mentale welzijn van jongeren en andere leeftijdsgroepen. Het lid meent dat 

een veilige en gecontroleerde heropening van bijvoorbeeld de horecaterrassen kan 

bijdragen tot dit welzijn. Indien er ruimte is voor versoepelingen, pleit het lid er-

voor de horeca en de evenementensector de kans te geven om te bewijzen dat ze 

op een veilige manier ontmoetingen kunnen organiseren.   

 

De minister had het al over de bemiddelingscapaciteit bij VDAB en ook andere 

leden uitten hun bezorgdheid daarover. Robrecht Bothuyne verwijst naar het con-

cept Iedereen Bemiddelaar dat VDAB enkele jaren geleden lanceerde. Er werken 

meer dan 5000 mensen bij VDAB en nog eens duizenden bij de partners. Het idee 

was dat bij iedere medewerker de focus zou liggen op dienstverlening op maat van 

zowel werkgevers als werkzoekenden. In welke mate zijn de huidige signalen een 

indicatie dat de strategie van Iedereen Bemiddelaar is mislukt?  

2. Antwoord van de minister 

2.1. Economie, Wetenschap en Innovatie 

Minister Hilde Crevits reageert eerst op de opmerkingen van Maurits Vande Reyde 

over selectiviteit en ongelijkheid in de maatregelen. De minister stelt dat de maat-

regelen in deze crisis zijn geëvolueerd van forfaitaire premies naar steun op basis 

van omzetverlies naar maatwerk. De herstartlening die nu wordt voorbereid voor 

bijvoorbeeld de retail zal maatwerk zijn. Sommige sectoren zullen daar minder 

nood aan hebben omdat ze na heropening sneller een bepaalde omzet zullen be-

reiken. De steun wordt geleidelijk aan selectiever om dan de directe steun te laten 

wegvallen en te vervangen door relancemaatregelen en ondersteuning van de sol-

vabiliteit van ondernemingen. Dit alles gebeurt na grondig overleg met de sectoren. 

 

Wat betreft de gezondheid van de ondernemingen wordt er nog altijd gekeken naar 

de situatie op 31 december 2019, dus enkele maanden voor het uitbreken van de 

coronacrisis.  

 

In de eerste fase van het Welvaartsfonds gaat het om de inbreng van de overheid 

en de institutionele beleggers. De particulieren kunnen in een volgende fase toe-

treden. Vandaag werken de banken en PMV al samen en bedrijven kunnen zich al 

aanmelden bij PMV en een financiering krijgen. In de loop van 2021 wordt het 

fonds opgericht als aparte rechtspersoon. De Federale Participatie- en Investe-

ringsmaatschappij onderschrijft de filosofie en participeert in het fonds.  
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Er zijn al veertig partners gevonden voor de ondersteuning van het Welvaarts-

fonds. De particuliere investeerders zullen in de loop van de komende maanden 

kunnen instappen. Het is dus niet zo dat er op dit ogenblik geen juridische basis is 

voor het fonds. De volgende fase is de oprichting als apart rechtspersoon.  

 

Het bankentoezicht is federaal, maar de minister volgt dit op en heeft ook haar 

contacten in het bankenoverleg. Dat overleg is nuttig om te kijken waar er hiaten 

zijn en te vermijden dat een groep ondernemers niet wordt bereikt. De eigen 

Vlaamse instrumenten zoals Gigarant en de heropstartlening zijn daarin belangrijk. 

In de luwte gebeurt er via Gigarant nu heel veel voor grote bedrijven in kwetsbare 

sectoren.  

 

De minister ging in de inleiding al in op de relanceprojecten die de Vlaamse Rege-

ring al heeft goedgekeurd. In de agenda van de Vlaamse Regering worden de 

maatregelen in het kader van Vlaamse Veerkracht nu afzonderlijk weergegeven. 

De commissieleden kunnen dus ook welke week volgen welke dossiers zijn goed-

gekeurd in het kader van de relance. 

 

Wat betref de handelshuurlening kan de minister aan Maaike De Vreese melden 

dat er een volledige complementariteit is tussen de fiscale aftrek en de Vlaamse 

handelshuurlening. Door de federale ingreep kunnen de verhuurders de huur die 

ze kwijtschelden ook deels fiscaal inbrengen. 

 

De sectoren hebben de laatste weken en dagen verder overleg gepleegd met het 

federale coronacommissariaat. Ook het kabinet van de minister pleegde nog over-

leg. De minister is ervan overtuigd dat alle sectoren klaar zijn om te heropenen. 

Ze verwijst als voorbeeld naar het Safe springplan van Horeca Vlaanderen. De 

minister apprecieert erg de manier waarop CEO Matthias De Caluwe de zaken prag-

matisch aanpakt en de sector blijft motiveren in een zeer moeilijk debat. Ook de 

evenementensector is klaar. Het is aan het Overlegcomité om zich over de ko-

mende stappen te beraden. De minister zal geen voorafname doen op de beslis-

singen van het Overlegcomité. Er is nood aan perspectief maar anderzijds stijgen 

ook de ziekenhuisopnames. Het is zoeken naar een moeilijk evenwicht. 

 

In antwoord op de vragen over de sector van de textielverzorging merkt de minis-

ter op dat iedereen die 60 procent omzetverlies kan aantonen steun krijgt. Bij de 

heropstart van de horeca kan ook de heropstartlening worden ingezet. Dat is onder 

meer van belang voor het betalen van de facturen van de horecawasserijen. De 

opening van de horeca is ook van belang voor de retail- en modesector. Het hele 

consumptiegedrag hangt samen met de mogelijkheden om mensen te ontmoeten. 

 

Andries Gryffroy vroeg zich af of ondernemers wel voldoende de weg vinden naar 

de steunmaatregelen. De minister kan enkel vaststellen dat er nog nooit zoveel 

bedrijven de weg naar VLAIO-steun hebben gevonden, met name 190.000 unieke 

bedrijven. Er zijn de nieuwsbrieven van VLAIO, het netwerk van VLAIO-

dienstverleners, de samenwerking met Dyzo en met de boekhouders enzovoort. 

De minister heeft gevraagd om te bekijken hoe die contacten ook na de crisis kun-

nen worden behouden.  

 

De minister herhaalt dat vaccineren in de bedrijven voor haar een optie was, maar 

nu wordt de strategie gevolgd om via de gemeentelijke vaccinatiecentra te werken. 

Nu komt het erop aan voldoende vaccins te krijgen. 

 

De minister meent dat er voldoende voorbereidingen voor de relance werden ge-

troffen. Maar het is een gezondheidscrisis, de besmettingscijfers stijgen weer en 

de Britse variant blijkt besmettelijker te zijn. Het is nu van belang om voorzichtig-

heid te combineren met perspectief. De minister is bijzonder tevreden dat er al een 
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batterij ondersteuningsmaatregelen is ingezet en dat het plan Vlaamse Veerkracht 

en het VESOC-akkoord Alle hens aan dek zijn goedgekeurd. 

 

Andries Gryffroy verwees naar de problematiek van de faillissementen. Zoals al 

toegelicht, is VLAIO in contact met de dienstverleners om de dienstverlening het 

komende jaar af te stemmen op de nieuwe noden. Er wordt ook gezorgd voor 

informatie voor ondernemers op maat van de gewijzigde situatie, ook voor de 

boekhouders. In overleg met de federale minister van Justitie wil de minister ook 

informatie aan de ondernemingsrechtbanken geven. Voorts is ook de werking van 

Dyzo onontbeerlijk in deze grote crisis. 

 

Aan Caroline Gennez antwoordt de minister dat het cijfer van 5 miljard euro sol-

vabiliteitsnood niet van de Vlaamse Regering komt. Over de hele regeerperiode 

neemt de Vlaamse Regering wel voor ongeveer 5 miljard euro aan maatregelen. 

Daarvan is er drie miljard euro voor waarborgen via Gigarant. Jaarlijks is er ook 

400 miljoen euro voor de gewone waarborgen. Het Welvaartsfonds wil 500 miljoen 

euro ophalen. De minister herhaalt dat het fonds gefaseerd wordt opgestart. Van-

daag is er al de Winwinlening en het Vriendenaandeel, particulieren hebben dus 

zeker al mogelijkheden.  

 

Caroline Gennez vroeg ook waarom er niet voor een obligatie werd gekozen. De 

minister antwoordt dat voor de formule van het Welvaartsfonds werd gekozen om-

dat die in deze tijd de beste leek om privaat kapitaal te activeren. 

 

Er zijn al 430 coronaleningen goedgekeurd voor een totaalbedrag van 170 miljoen 

euro. De maatregel werkt dus, maar het blijft een lening voor gezonde bedrijven 

die een businessplan kunnen voorleggen waaruit een terugbetalingscapaciteit 

blijkt. Die terugbetalingscapaciteit is de belangrijkste reden waarom leningen wor-

den geweigerd. 

 

Dat de crisiswaarborgen weinig worden gebruikt, komt volgens de minister door 

de federale waarborgen. De Vlaamse crisiswaarborgen zijn enkel nuttig en nodig 

voor leasingovereenkomsten. Er was in 2020 wel een grote vraag naar de gene-

rieke waarborgen; met 300 miljoen euro was het een recordjaar. 

 

De minister vindt dat Ilse Malfroot onterecht verwijst naar vergeten sectoren. Voor 

het Vlaams beschermingsmechanisme en de globalisatiepremie is het criterium een 

omzetdaling van 60 procent, ongeacht de sector waartoe de onderneming behoort. 

In haar inleiding heeft de minister al benadrukt dat ze in de komende periode de 

steun wil voortzetten, maar dat moet nog aan de Vlaamse Regering worden voor-

gelegd. De minister kan daar nu nog geen details over geven. Uiteraard kan maar 

een deel van de vaste kosten worden gecompenseerd, maar het is niet de bedoe-

ling om de ondernemingen die verplicht zijn gesloten of met grote verliezen moeten 

opstarten aan hun lot over te laten. Dat is ook in de voorbije periode nooit gebeurd. 

Natuurlijk zal de steun op een bepaald moment ook ophouden, maar dat moment 

is nog niet aangebroken.  

 

Specifiek wat de restaurants betreft, verwijst de minister naar de heropstartlening 

die wordt voorbereid. 

 

De minister begrijpt de opmerking over de ambulante handel. Vandaag geldt het 

federale ministerieel besluit, gepreciseerd in de FAQ van het Nationaal Crisiscen-

trum. Voor de minister kan over de ambulante handel worden gesproken en dat 

geldt bijvoorbeeld ook voor de huis-aan-huiskappers.  

 

Aan Yves Buysse antwoordt de minister dat de nieuwe referentieperiode inderdaad 

2019 wordt.  
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Het is absoluut niet de bedoeling dat onnodige steun wordt verleend. Daarom ge-

bruikt de minister ook de term subsidie niet meer, maar spreekt ze van een be-

schermingsmechanisme. Het is de bedoeling ondernemingen te beschermen tegen 

faling en dat gebeurt via een tussenkomst in de vaste kosten. 

  

De minister reageert tot slot op de opmerking van Robrecht Bothuyne over de 

groeicijfers. Het gaat natuurlijk om prognoses en de minister meent dat nu vooral 

niet mag worden getalmd met het uitvoeren van het beleid met directe steun, 

financiering en relance. Zonder een echte relance kan de achterstand niet worden 

goedgemaakt. Vlaanderen is zeer afhankelijk van export maar de concurrentie is 

groot. Het zal zijn markten moeten verdedigen en nieuwe markten moeten ver-

kennen. De minister herhaalt dat het positief is dat er een sociaal akkoord is en 

dat de hefbomen voor een relance er zijn. 

2.2. Werk en Sociale Economie 

Tom Ongena verwees naar de oproep van professor Stijn Baert om een taskforce 

voor opleidingen op te richten. De minister verwijst naar het bestaande Partner-

schap Levenslang Leren, dat onder leiding staat van professor Ans De Vos. De 

taskforce bestaat dus in feite al in de vorm van dit partnerschap, dat samen met 

het beleidsdomein Onderwijs werd gestart. Ook de sectorfondsen zijn daarbij be-

trokken.  

 

De arbeidsmarkt wordt door VDAB op de voet gevolgd. De cijfers en prognoses 

worden voortdurend geactualiseerd en worden op de raad van bestuur besproken. 

Daar worden ook de scenario’s besproken. Het cijfer van 30.000 nieuwe werklozen 

heeft betrekking op 2021 en gaat uit van een impact vanaf juli 2021, dus na de 

opheffing van de nog steeds geldende maatregelen voor tijdelijke werkloosheid. 

Maar uiteraard zal er ook nog een effect zijn in 2022. De minister hoopt daarbij dat 

het steeds om nieuwe werkzoekenden gaat, want in het andere geval zouden ze in 

langdurige werkloosheid terechtkomen.  

 

De controledienst van VDAB blijft functioneren. Er is geen versoepeling van de 

controle, maar de coronacrisis heeft wel impact op het bemiddelen. De organisatie 

van fysieke contacten voor de opvolging van werkzoekenden is nu veel moeilijker 

te organiseren. De opvolging gebeurt niet op de gebruikelijke manier, waardoor er 

minder transmissies naar de controledienst zijn. Er wordt gewerkt aan een regle-

mentair kader om de digitale afspraken ook een juridische waarde te geven. Dat 

kan ook nodig zijn om toekomstige schokken op te vangen.  

 

Axel Ronse maakte een opmerking over de houding van de vakbonden ten aanzien 

van tijdelijk werklozen. De minister antwoordt dat de sociale partners bij het begin 

van de crisis samen met VDAB hebben gecommuniceerd en gesensibiliseerd en dat 

kan alleen maar worden toegejuicht. De vakbonden maken zich zorgen dat uit de 

verplichte inschrijving bij VDAB controles en sancties zouden voortvloeien. Maar 

de minister wil een inschrijving bij VDAB om een aanbod te kunnen doen aan tij-

delijk werkzoekenden en ze gaat ervan uit dat die op het aanbod willen ingaan. 

Sancties zijn daarbij niet aan de orde. Het komt er nu op aan de tijdelijk werklozen 

te bereiken en een aanbod te kunnen doen. 

 

De opmerking van Axel Ronse ging over de vakbonden, maar de minister stelt dat 

ook de werkgevers hun werknemers bij zich willen houden. Dat is misschien te 

begrijpen, maar dan zou de werkgever in opleidingen moeten investeren om de 

werknemers inzetbaar te houden. De vakbonden hebben er dan weer belang bij 

dat mensen snel naar een andere job kunnen worden begeleid, mocht de tijdelijke 

werkloosheid naar ontslag leiden. Er is nu een omslag nodig in de manier waarop 

zowel werkgevers als vakbonden naar de arbeidsmarkt kijken.  
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Wat de loonsubsidies betreft, heeft de minister vernomen dat er een advies van de 

Raad van State zou zijn dat de invoering op federaal niveau bemoeilijkt. De minis-

ter heeft dat advies nog niet kunnen inkijken. Er wordt nu gezocht naar een oplos-

sing maar daarvan is er nog geen resultaat bekend. Economische subsidies zijn 

eigenlijk een gewestelijke bevoegdheid en dus moet worden nagegaan wie ze kan 

invoeren.  

 

In antwoord op de vraag over de veiligheidsmaatregelen in de dienstenchequesec-

tor verwijst de minister naar haar antwoord op een recente schriftelijke vraag van 

Caroline Gennez (Schriftelijke vragen Vl.Parl. 2020-21, nr. 418). Er werden 348 

kostendossiers opgevraagd bij de 1105 individuele bedrijven die een bedrag als 

coronasubsidie hebben ontvangen. Van de 348 waren er 230 dossiers waarbij ofwel 

een afwijking werd vastgesteld ofwel werd overgegaan tot verder onderzoek. De 

minister benadrukt dat het daarbij ook kan gaan om een bijkomende vraag naar 

informatie of documenten. Het is ook de eerste keer dat bedrijven verantwoording 

over deze kosten moesten geven. Op dit ogenblik lopen de onderzoeken nog en 

zijn er nog geen definitieve terugvorderingen. 

 

Voor het antwoord over de extra kosten die dienstenchequebedrijven aan gebrui-

kers aanrekenen, verwijst de minister naar het antwoord dat ze later in de com-

missie zal geven op een vraag om uitleg over de rendabiliteit van de diensten-

chequeondernemingen (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2020-21, nr. 1977).  

 

Verschillende commissieleden verwezen naar het telewerken en het psychosociaal 

welzijn van werknemers. Die problematiek ligt de minister na aan het hart. Haar 

kabinet had recent overleg met grote bedrijven waar telewerk al langer verplicht 

is. Het is voor de minister duidelijk dat voltijds verplicht telewerken een negatief 

effect op de werknemers heeft. Een zeer beperkte ingreep, bijvoorbeeld in de vorm 

van een terugkeerdag of -moment, zou al een groot effect hebben. De inspectie-

diensten die de flitscontroles doen, melden ook dat vele bedrijven geen duidelijk 

plan hebben en ook niet weten van welke werknemers de aanwezigheid in het 

bedrijf cruciaal is. Een terugkeermoment zou de bedrijven net aanmoedigen daar-

over na te denken.  

 

De minister blijft voorstander van een structurele verankering van telewerken. Er 

is een groot verschil tussen voltijds telewerken en bijvoorbeeld een dag per week. 

De verankering van telewerken kan een goede impact hebben op werkbaar werk, 

mobiliteit enzovoort. De Vlaamse Regering keurde een actieplan Telewerken goed, 

waarin ook acties op het vlak van welzijn zijn opgenomen. Er komt ook een nieuwe 

versie van het actieplan Werkbaar werk, waarin telewerken een plaats zal krijgen.  

 

Er is een lichte stijging in het aantal overtredingen inzake de telewerkverplichting. 

Vaak zijn de inbreuken te wijten aan het ontbreken van een plan.  

 

Allessia Claes stelde een vraag over het opleidingsaanbod van VDAB. De minister 

heeft al eerder toegelicht dat het digitale opleidingsaanbod van VDAB wordt ver-

ruimd. Die opleidingen staan voor iedereen open, dus niet alleen voor werkzoe-

kenden maar ook voor werknemers en tijdelijk werklozen. Er wordt ook bekeken 

of er bij de SYNTRA’s, de CVO’s en andere verstrekkers extra opleidingscapaciteit 

voor tijdelijk werklozen kan komen. Dat gebeurt natuurlijk in functie van de huidige 

noden. 

 

De minister komt ook terug op de vragen over de bemiddelingscapaciteit bij VDAB. 

Ze hoorde allerlei commentaren op nota’s en cijfers uit nota’s. De minister vraagt 

dat de raad van bestuur van VDAB zijn werk kan doen en een goed scenariobeleid 

kan uitwerken. Het is moeilijk om zowel voorbereid te zijn op 20.000 nieuwe werk-

zoekenden als op een nieuwe instroom van 80.000. Het is voor de minister vooral 

van belang dat VDAB klaar is om te schakelen in functie van wat er op de 
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arbeidsmarkt gebeurt. Dat huiswerk moet zorgvuldig worden gemaakt. De minister 

vindt het pijnlijk dat discussienota’s, die niet eens worden goedgekeurd door de 

raad van bestuur, naar buiten worden gebracht en daar het voorwerp van discussie 

gaan uitmaken. VDAB wordt dan onnodig in het defensief gedrongen. Uiteraard is 

ook de minister bezorgd over het aantal mensen dat zijn job zal verliezen en hoe 

die op een goede manier kunnen worden begeleid. Daarvoor zal niet alleen VDAB 

nodig zijn maar bijvoorbeeld ook de uitzendsector. Het zal ook nodig zijn dat sec-

toren voluit de kaart van de opleiding trekken en dat werkgevers en vakbonden 

overleggen om intersectorale transities mogelijk te maken. 

 

In antwoord op de vraag van Imade Annouri verwijst de minister naar het actieplan 

voor de langdurig zieken, dat een zeer uitdagende doelstelling bevat. De minister 

is daarover in overleg met onder meer de federale minister van Sociale Zaken en 

Volksgezondheid. De trajecten voor langdurig zieken worden door de federale over-

heid betaald. VDAB kan daarmee aan de slag. Het zal ook voor dat actieplan een 

uitdaging zijn om goede begeleiders te vinden.  

 

Aan Yves Buysse antwoordt de minister dat de leerkrachten in het volwassenen-

onderwijs niet werden ontslagen in de voorbije periode. Het klopt dat VDAB de 

bemiddelaars moet voorbereiden om de uitdagingen aan te kunnen. De 150 nieuwe 

bemiddelaars zullen worden opgeleid en daarvoor is er een opleidingstraject.  

 

VDAB zat midden in een grote transitie naar loopbaanregie toen er plots er een 

hevige crisis op de arbeidsmarkt ontstond, waardoor het agentschap terug op zijn 

kerntaak wordt geworpen, met name het opleiden en begeleiden van werkzoeken-

den naar een job. Het is belangrijk VDAB te koesteren en met raad en daad bij te 

staan.  

 

Specifiek wat betreft het project Iedereen bemiddelaar kan de minister melden dat 

dit zeer sterk samenhing met de promotie van de individuele beroepsopleiding. 

Ook de minister vindt dat IBO onder de aandacht moet worden gebracht. Maar de 

bemiddelingsfunctie is de cruciale functie voor VDAB en die wordt volgens de prin-

cipes van het managementplan VIBE gericht op screening, inschatting, oriëntering 

en opvolging. De minister herhaalt dat de bemiddelaars daarvoor worden opgeleid. 

De bemiddeling gebeurt ook klantgericht en maakt waar mogelijk gebruik van di-

gitale innovatie. Het is niet onlogisch dat VDAB een stevige backoffice heeft. 

 

Discussies over capaciteit en strategie zijn ook niet nieuw voor VDAB. Het is wel 

van belang consequent de lijn aan te houden. De crisis wordt een echte test voor 

VDAB en partners. 

 

Allessia Claes stelde een vraag over de tijdelijke werkloosheid in de sociale econo-

mie. Die blijft inderdaad rond 10 tot 13 procent schommelen en dat lijkt de minister 

normaal in de huidige crisisperiode. De maatwerkers zijn vaak ook fysiek kwets-

bare werknemers. Daarnaast zijn er ook minder bedrijfsopdrachten en hebben ook 

de verplichte uitsluitingen in andere sectoren, zoals de horeca, een impact op de 

sociale economie. In het VESOC-akkoord is een actie opgenomen om de sociale-

economieondernemingen te versterken en wendbaar te maken. Er komt een open 

oproep voor investeringen met het oog op transformatie en betere samenwerking 

tussen de sociale en de reguliere economie.  

 

De minister kent niet de exacte cijfers van de coronaherstelkredieten voor de so-

ciale economie. Het SIFO rapporteert daar periodiek over. De minister suggereert 

Allessia Claes deze cijfers schriftelijk op te vragen. Het Departement WSE organi-

seert naar aanleiding van de coronacrisis wel een enquête over de financiële situ-

atie en liquiditeit in de sociale economie. De situatie lijkt mee te vallen, behalve bij 

een klein aantal ondernemingen, onder andere in de horeca en de toerismesector, 

die nog altijd gesloten zijn. 
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3. Repliek 

Yves Buysse merkt op dat hij het niet had over ontslagen in het onderwijs. Zijn 

opmerking ging over tijdelijke leerkrachten die in het volwassenenonderwijs be-

roepsgerichte opleidingen geven, afhankelijk van het aantal inschrijvingen voor die 

opleidingen. Er vallen nu richtingen weg en die ervaren leerkrachten zijn misschien 

erg geschikt om tijdelijk bij VDAB aan de slag te gaan als bemiddelaar. 

 

Minister Hilde Crevits antwoordt dat ze die suggestie zal bekijken. 

 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

voorzitter 

 

Maurits VANDE REYDE, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

bbp bruto binnenlands product 

COVIVAT Corona Onderzoeksconsortium voor Inkomensverdeling en Sociale Ef-

fecten 

CVO centrum voor volwassenenonderwijs 

Dyzo  dynamiseren van zelfstandige ondernemers (vzw voor zelfstandigen in 

moeilijkheden) 

ERMG Economic Risk Management Group 

ESF Europees Sociaal Fonds 

EWI Economie, Wetenschap en Innovatie 

GEMS Groep van Experts voor Managementstrategie van COVID-19 

IBO individuele beroepsopleiding (in een onderneming) 

kmo kleine of middelgrote onderneming 

LDE lokale diensteneconomie 

O&O onderzoek en ontwikkeling 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

PMV/z PMV voor zelfstandigen 

SABAM Belgische Vereniging van Auteurs, Componisten en Uitgevers / Société 

belge des Auteurs, Componistes et Éditeurs 

SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

SIFO Sociaal Investeringsfonds 

UGent Universiteit Gent 

VDAB Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

VESOC Vlaams Economisch Sociaal Overlegcomité 

VIBE VDAB in beweging 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

Voka Vlaams netwerk van ondernemingen 

VOV Vlaams opleidingsverlof 

WSE Werk en Sociale Economie (beleidsdomein van de Vlaamse overheid) 


